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ACTA DE LA REUNIÓ DEL CONSELL COORDINADOR/CONSELL DE GESTIÓ DEL 
PARC DEL CASTELL DE MONTESQUIU 
 
 
Data: 23 de gener de 2024 
Hora: 13:30 h  
Lloc: Oficines del Parc del Castell de Montesquiu 
 
 
Hi assisteixen: 
 
Il·lm. Sr. Francesc X. Gomar, Diputat de l’Àrea d’Espais Naturals i Infraestructura 
Verda, Diputació de Barcelona 

Il·lm. Sr. Carles Colomo, Alcalde de Montesquiu 

Il·lm. Sr. David Solà, Alcalde de Sant Quirze de Besora 

Il·lm. Sr. Josep Anglada, Alcalde de Vidrà 

Il·lma. Sra. Paula Moreno, Alcaldessa de Santa Maria de Besora 

Il·lm. Sr. Josep M. Isern, Alcalde de Sora 

Sra. Juana Barber, Cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals, Diputació de Barcelona 

Sr. Joan C. Àngel, Director del Parc del Castell de Montesquiu. 

 
S’excusen: 
 
Sr. Manel Armengol, Director del Departament d'Acció Climàtica, Alimentació i Agenda 
Rural a la Catalunya Central. 

 
 
ORDRE DEL DIA 
 
1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior. 
2. Informe de gestió de la direcció del Parc. 
3. Programa d’Objectius i Actuacions per al 2024. 
4. Torn obert de paraules. 
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DESENVOLUPAMENT DE LA REUNIÓ 
 
A les 13:40 hores obre la reunió qui la presideix, el Sr. Gomar, que dona la benvinguda 
als assistents i fa una breu reflexió sobre les perspectives de la nova legislatura. 
 
1. Lectura i aprovació, si escau, de l’acta anterior 
 
S’aprova l’acta de la reunió anterior. 
 
2. Informe de gestió de la direcció del parc 
 

El Sr. Àngel exposa un mapa amb els límits del Pla Especial del Parc i amb els límits 
reals de la propietat de la Diputació de Barcelona, segons la delimitació sobre el 
terreny que es va completar l’any anterior.  

Seguidament, el director del parc presenta l’informe de gestió de l’any 2023, seguint el 
Pla d’Objectius i Actuacions. 

Pel que fa a les accions de conservació i restauració informa de les principals 
actuacions del pla de seguiments ecològics i de les principals accions de conservació 
realitzades. 

En relació a les activitats de prevenció i gestió del territori, informa que s’està redactant 
un informe per a l’ordenació dels horts del Carbur de Baix en base a la cartografia, i la 
recerca documental de l’arxiu i el registre de la propietat. Seguidament exposa l’estat 
de les diferents concessions agràries i destaca que la de l’apicultura ha quedat deserta 
i es mirarà de fer un negociat amb l’apicultor que va guanyar l’anterior concessió. 

Pel que fa a les polítiques de foment agrícola, forestal, de serveis i cultural explica que 
la primera exposició d’art i educació ambiental a la Cabanya ha estat visitada per uns 
400 escolars, a més del públic general del cap de setmana i que ha estat molt ben 
valorada. Seguidament fa una reflexió sobre la dificultat d’augmentar el número de 
jornades al Centre de Recursos del castell. 

En relació a les infraestructures i serveis generals, el Sr. Àngel informa que 
l’aparcament dels Bufadors i Sant Moí està en obres i que l’empresa té de termini fins 
al març i també explica que s’han fet millores substancials de la xarxa viària bàsica a la 
finca de Sant Moí. 

Del subprograma de creació i manteniment d’equipaments, el Sr. Àngel fa incidència 
en l’itinerari accessible que es preveu que s’acabi al febrer, en les millores bàsiques en 
interiors a la Solana, les Codines, la nau de vehicles i el Castell, la recuperació de l’obi 
de la masia de Planeses i la retirada de l’amiant a la Casanova. Finalment informa que 
el divendres 19 de gener es va publicar la licitació del restaurant i que hi ha 15 
interessats que ja han estat informats perquè puguin presentar-se. També es farà 
difusió a les xarxes socials del parc. 
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En relació a les activitats d’ús social, educació ambiental i publicacions, el Sr. Àngel 
informa que segueixen a bon ritme les noves visites escolars al castell i que les 
activitats d’educació ambiental a la primavera i la tardor s’han omplert com sempre i 
s’han valorat molt positivament. 

Pel que fa a les activitats de planificació i participació explica que s’ha aprovat el nou 
conveni de col·laboració amb el Consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura per seguir 
amb la gestió de l’equipament del castell, de l’ús públic i de les exposicions de la 
Cabanya per 2 anys prorrogables fins a 6 i que està previst que les properes setmanes 
s’aprovi el nou conveni amb el Consorci del Ter. També informa que la trobada 
d’entitats es va aprofitar per constituir el grup de treball local del Projecte Life 
eCOadapt50 que coordinen des de l’Àrea d’Acció Climàtica de la Diputació de 
Barcelona. 

Finalment, el Sr. Àngel exposa les novetats del subprograma d’activitats generals i de 
suport, detallant que el personal del parc ha participat en 23 accions formatives, que 
els protocols de riscos laborals s’estan desenvolupant amb normalitat i que s’han 
tancat 6 coordinacions d’activitats empresarials amb les empreses responsables dels 
contractes de manteniment i només en queden 2 per tancar. 

 

3. Programa d’Objectius i Actuacions per al 2024 
 

El Sr. Àngel exposa la proposta del Pla d’Objectius i Actuacions per a l’any 2024 fins a 
nivell d’actuació i comenta les més rellevants i les novetats respecte al pla de l’any 
anterior: 

- Millorar l’estat ecològic dels prats i les pastures, mitjançant l’ampliació del 
conveni amb Paisatges Vius, que té aquest objectiu i també la millora de les 
poblacions de cranc de riu autòcton. 

- Completar la delimitació real de la finca de la Diputació de Barcelona al parc, 
amb la realització de les actes de delimitació i l’inici de l’expedient d’esmena de 
discrepàncies. 

- Recuperar el Centre de Documentació del Parc amb la col·laboració de la 
Secció d’Ús Públic i Educació ambiental de la Gerència d’Espais Naturals. 

- Tramitar el projecte per a la rehabilitació de la lluerna exterior de la coberta del 
Castell, per tal d’aïllar tèrmicament l’edifici i que pugui funcionar amb la caldera 
de biomassa. 

- Redactar un projecte per consolidar i reformar els vestidors, la primera i segona 
planta de la Solana. 

- Redactar un projecte museogràfic per a la sala dedicada al Castell de Besora 
dins el Castell de Montesquiu. 

- Fer una diagnosi de viabilitat d’implantar la Carta Europea de Turisme 
Sostenible al Bisaura. 

- Iniciar el nou conveni amb el Consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura per a la 
gestió del Castell, la Cabanya, l’Ús públic i el Pla d’informació. 
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El director del parc acaba la presentació dels objectius 2024 amb una fotografia 
dels alcaldes sortints de l’anterior legislatura feta al castell de Milany la setmana 
anterior a les eleccions municipals de 2023 i expressa el desig que amb les noves 
alcaldies es formi un equip de persones tan ben avingut com l’anterior i amb la 
mateixa voluntat de treballar en equip per al conjunt del Bisaura, parc inclòs. 
 

4. Torn obert de paraules. 
 
La Sra. Moreno demana coordinar amb el parc les actuacions del Pla de Prevenció 
d’Incendis del municipi redactat des de l’Oficina de Prevenció Municipal d’Incendis 
Forestals de la Diputació de Barcelona. El Sr. Àngel respon que aquest pla va ser 
informat l’any passat des del parc a petició d’aquesta oficina i s’ofereix a fer una reunió 
de les tres parts per coordinar les accions previstes i el que calgui. 
 
A propòsit del Life eCOadapt50, el Sr. Gomar fa una exposició dels principals objectius 
del programa i ofereix una reunió informativa amb la participació de l’Àrea d’Acció 
Climàtica, el Parc i el Consorci Ges Bisaura. 
 
La Sra. Moreno insisteix en la necessitat de trobar un ús a la masia de Sant Moí i el Sr. 
Gomar insta l’ajuntament i el parc a fer una proposta d’usos. La Sra. Barber afegeix 
que cal emmarcar-ho en les necessitat del territori del Bisaura, més enllà del propi 
parc. 
 
El Sr. Colomo demana que a la zona dels horts del Carbur es substitueixin els actuals 
tancaments com ara somiers i ferros per una tanca integrada amb la continuïtat de la 
nova passera com a entrada al parc. La Sra. Barber respon que aquesta és la finalitat 
última de l’ordenació dels horts que s’està portant a terme. 
 
El Sr. Anglada informa al Sr. Gomar de l’existència d’un conveni entre la Diputació i el 
Centre de Formació Forestal de la Solana per un import de 25.000 € per garantir 
descomptes de les matrícules de les formacions bàsiques a determinats col·lectius. 
Aquest import no s’ha augmentat des del principi, fa més de 10 anys. En aquest sentit 
el convida a visitar la Solana i el Sr. Gomar accepta la invitació per a les properes 
setmanes. 
 
El Sr. Solà demana com es garantirà l’aigua a la Casanova i el Sr. Àngel respon que 
fins que no es faci efectiva la portada de l’aigua municipal se seguirà amb l’aigua de 
pous com s’havia fet fins ara. De totes maneres, l’inici de les obres de portada de 
l’aigua es preveu al febrer. 
 
La Sra. Moreno informa de l’estat de degradació de les Casilles de la Renfe al pont de 
Ferro de la Farga, prop de Sant Moí i dins el parc i el municipi de Santa Maria de 
Besora. Hi ha ocupes i deixalles tant a les casilles com al voltant. El Sr. Àngel afegeix 
que la colla ha retirat les deixalles dels exteriors i que ha fet una petició via mail als 
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tècnics d’ADIF i que de moment no ha obtingut resposta. En cas que no es resolgui, 
caldrà fer una petició formal des de l’ajuntament a ADIF perquè s’hi posi remei. 
 
La Sra. Moreno expressa una inquietud en relació a les deixalles que es puguin 
generar a l’aparcament dels Bufadors – Sant Moí. La Sra. Barber aconsella no posar 
cap paperera ni contenidor, ja que llavors els usuaris entenen que estan convidats a 
deixar deixalles i això obliga a un manteniment, altrament s’enduen la brossa. 
 
El Sr. Colomo informa que l’ajuntament preveu iniciar el porta a porta de residus d’aquí 
a 6 mesos, això farà variar el cost de la recollida de les deixalles al castell, per la qual 
cosa caldrà actualitzar l’actual conveni per a la recollida de residus del parc. 
 
El Sr. Anglada fa una reflexió sobre la feina feta des de la creació del parc i posa en 
valor la gran millora de l’espai des dels inicis fins ara. Remarca que aquest èxit és fruit 
d’un treball compartit entre la Diputació, els ajuntaments i moltes persones. 
 
El Sr. Gomar agraeix la participació de totes les alcaldies en aquest primer consell 
coordinador de la legislatura i els encoratja a seguir treballant conjuntament. 
 
Sense més intervencions, la reunió finalitza a les 15:20 h. 
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